



DOI: 10.18572/2070-2108-2022-3-5-8

# ВОЕННОСЛУЖАЩИЙ КАК ОБЩИЙ, СПЕЦИАЛЬНЫЙ И ОСОБЫЙ СУБЪЕКТ УГОЛОВНОЙ ОТВЕТСТВЕННОСТИ

**Мальков Сергей Михайлович,**  
начальник кафедры уголовного права и криминологии  
Сибирского юридического института Министерства внутренних дел России,  
кандидат юридических наук, доцент  
Sergeymalkov@mail.ru

В статье рассматриваются понятие и содержание субъекта уголовной ответственности за преступления против военной службы. Выделяются виды данных субъектов и их влияние на систематизацию, дифференциацию и квалификацию преступлений против военной службы. Анализируются условия установления субъекта преступления и их влияние на уголовно-правовую оценку содеянного. Формулируется понятие общего, специального и особого субъекта преступлений против военной службы, а также проблемы правовой природы военнослужащего как субъекта преступления и пути их решения. Рассмотрены спорные вопросы квалификации преступлений против военной службы по признакам субъекта преступления. Приводятся примеры следственно-судебной практики и формулируется мнение об обоснованности судебных решений.

**Ключевые слова:** уголовная ответственность, преступления против военной службы, субъект преступления, военнослужащие, общий, специальный и особый субъект преступления, военная служба, дифференциация преступлений, квалификация преступлений, правоприменительная практика.

## **A Military Serviceman as a General, Special and Specific Criminal Liability Subject**

**Sergey M. Malkov**  
Head of the Department of Criminal Law and Criminology of the Siberian Law Institute  
of the Ministry of Internal Affairs of Russia  
PhD (Law), Associate Professor

The article discusses the concept and content of the subject of criminal responsibility for crimes against military service. The types of these subjects and their influence on the systematization, differentiation and qualification of crimes against military service are highlighted. The conditions for establishing the subject of the crime and their impact on the criminal legal assessment are analyzed. The concept of a general, special and specific subject of crimes against military service is formulated, as well as the problems of the legal nature of a serviceman as a subject of crime and ways to solve them. The controversial issues of the qualification of crimes against military service on the grounds of the subject of the crime are considered. Examples of investigative judicial practice are given and an opinion on the validity of judicial decisions is formulated.

**Keywords:** criminal liability, crimes against military service, subject of crime, military personnel, general, special and specific subject of crime, military service, differentiation of crimes, qualification of crimes, law enforcement practice.